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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Sebevražda z pohledu trestního práva –
vybrané aspekty
Na sebevrahy nebylo v minulosti pohlíženo příliš s respektem. Pro ilustraci za období vlády Ludvíka
XIV., bylo v roce 1670 vydáno mj. nařízení, jež stanovovalo opatření, že mrtvé tělo sebevraha bude
potupně vlečeno ulicemi tváří k zemi a následně pověšeno nebo hozeno mezi odpadky. Nadto
současně došlo ke konfiskaci veškerého majetku zemřelého ve prospěch krále.[1]

Zpátky do současnosti, jak dnešní právo reguluje tento sociálně-patologický jev?

In medias res: Trestní zákon v ustanovení § 144 stanoví jasně:

Kdo jiného pohne k sebevraždě nebo jinému k sebevraždě pomáhá, bude potrestán, došlo-li alespoň
k pokusu sebevraždy, odnětím svobody až na tři léta.

Pozor, odnětím svobody na dvě léta až osm let bude pachatel potrestán, spáchá-li čin uvedený na
dítěti nebo na těhotné ženě. Dítětem zákon rozumí osobu mladší osmnácti let, přičemž dítětem je
osoba do dne,  který předchází  jeho osmnáctým narozeninám, protože v  den svých osmnáctých
narozenin už není osobou mladší osmnácti let.

Odnětím svobody na pět až dvanáct let bude pachatel potrestán, spáchá-li výše uvedený čin na
dítěti mladším patnácti let nebo na osobě stižené duševní poruchou.

Z praxe dodejme, že účast na sebevraždě není příliš frekventovaným trestným činem.

Sebevražda sama o sobě není a ani nemůže být trestná, nicméně objektem ochrany je zde ochrana
života  jedince  před  jednáním těch,  kteří  se  snaží  tomuto  sociálně-patologickému jevu  nějakým
způsobem přispět.

Zároveň trestní zákon jasně a srozumitelně akcentuje, že některé fyzické osoby jsou vůči takovému
přispívajícímu jednání  jiných citlivější  než  ostatní.  Takovým osobám se  poté  poskytuje  ex  lege
zvýšená trestně-právní ochrana.

Takovými osobami se tu chápou děti a těhotné ženy, zvláště pak děti mladší patnácti let a osoby
postižené duševní  poruchou.  Ty  opravdu k  sebevraždě nabádat  neradno,  vzkazuje  méně eticky
vyspělým jedincům důrazně zákonodárce.

Podíváme-li  se na tzv. objektivní stránku trestného činu, spočívá deliktní jednání pachatele buď
v tom, že poškozeného pohne k sebevraždě, nebo mu v sebevraždě pomáhá.

V čem může pomoc konkrétně spočívat? Může jít například o poskytnutí prostředků (zbraně, nábojů,
léků, jedu), které oběť k sebevraždě užije. Pozor, o pomoc se však dle českého práva jednat nebude
v případě, kdy pachatel např. jed přímo aplikuje do těla oběti. De facto eutanázie. Takové jednání by
bylo dnes právně kvalifikováno jako trestný čin vraždy, příp. zabití.

Výše citované pohnutí ke sebevraždě spočívá ve vzbuzení rozhodnutí osoby spáchat sebevraždu. Jak



konkrétně? Např. radou, přesvědčováním, opakovanou prosbou, přemlouváním, ale také výhrůžkou,
týráním, záměrným vyvoláním silných depresivních stavů.

A conto subjektivní stránky, jedná se o trestný čin úmyslný. Pro neprávníky připomeňme, že úmysl
je upraven v ustanovení § 15 trestního zákoníku.

Trestný čin účasti na sebevraždě je spáchán úmyslně, jestliže pachatel chtěl porušit nebo ohrozit
chráněný zájem (život)  způsobem uvedeným v  trestním zákoníku (pohnutí  či  pomoc jinému ke
spáchání sebevraždy), nebo také pokud věděl, že svým jednáním může takové ohrožení způsobit,
a pro případ, že jej způsobí, byl s tím srozuměn.

Co zde znamená srozumění?

Srozuměním se tu rozumí i smíření pachatele s tím, že daným způsobem chování (pohnutí nebo
pomoc k sebevraždě) může ohrozit chráněný zájem (život).

Dodejme, že aby byly naplněny znaky trestného činu účasti  na sebevraždě,  je potřeba určitého
vztahu mezi úmyslem a pohnutím či pomocí jinému k sebevraždě.

Pachatelem se tedy nestane někdo, kdo se pouze a jen účastnil události,  při které jiný spáchal
sebevraždu.

V takovém případě znaky trestného činu účasti na sebevraždě naplněny nejsou, jelikož pachatel se
na sebevraždě neúčastnil ani pohnutím ani pomocí.

Důvod, proč pachatel spáchal trestný čin účasti na sebevraždě, není z právního hlediska důležitý pro
stanovení viny, ale může mít (a zpravidla v praxi i má) relevantní význam při rozhodování o povaze
a závažnosti trestného činu a zejména pro stanovení výše trestu.

JUDr. Petr Kolman, Ph.D.,
VŠ pedagog
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[1] Téma navádění k sebevraždě se promítlo i do socialistické seriálové produkce. Například se mu
věnovala i  třetí epizoda seriálu Doktor z vejminku (1982-83) – díl Láska a úklady. Čímž chceme
pedagogicky připomenout, že navádění k sebevraždě bylo trestným činem i za dob socialistického
Československa.

© EPRAVO.CZ – Sbírka zákonů, judikatura, právo | www.epravo.cz

Další články:
Kontrola systémů vytápění – často přehlížená povinnost od firem po SVJ
Předběžné opatření jako nástroj ochrany vlastníka nemovitosti
Povolení kamerového systému s identifikací osob na letišti
Environmentální tvrzení společností v hledáčku EU: Jak se vyhnout greenwashingu a obstát v
nové regulaci?
Jak fungují plánovací smlouvy v reálných situacích (1. díl)
Rozvod? Už k němu nemusíte. Shrnutí podmínek, za jakých nebudete u soudu vyslýcháni,
dokonce ani nebude nutná Vaše osobní účast
Jaké klíčové změny přináší návrh novely stavebního zákona?
Byznys a paragrafy, díl 26.: Smírčí řízení jako alternativní nástroj řešení sporů mezi
podnikateli
Pozemkové úpravy aneb „malé“ vyvlastnění
Nová éra v boji proti nekalým obchodním praktikám: Co přinese nové procesní nařízení EU?
Licence LUC v podnikatelské strategii provozovatelů dronů

https://advokatnidenik.cz/2023/08/31/vybrane-aspekty-trestneho-cinu-ucasti-na-sebevrazde/
https://www.epravo.cz/
https://www.epravo.cz/top/clanky/kontrola-systemu-vytapeni-casto-prehlizena-povinnost-od-firem-po-svj-120659.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/predbezne-opatreni-jako-nastroj-ochrany-vlastnika-nemovitosti-120765.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/povoleni-kameroveho-systemu-s-identifikaci-osob-na-letisti-120753.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/environmentalni-tvrzeni-spolecnosti-v-hledacku-eu-jak-se-vyhnout-greenwashingu-a-obstat-v-nove-regulaci-120769.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/environmentalni-tvrzeni-spolecnosti-v-hledacku-eu-jak-se-vyhnout-greenwashingu-a-obstat-v-nove-regulaci-120769.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/jak-funguji-planovaci-smlouvy-v-realnych-situacich-1-dil-120605.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/rozvod-uz-k-nemu-nemusite-shrnuti-podminek-za-jakych-nebudete-u-soudu-vyslychani-dokonce-ani-nebude-nutna-vase-osobni-ucast-120607.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/jake-klicove-zmeny-prinasi-navrh-novely-stavebniho-zakona-120604.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/byznys-a-paragrafy-dil-26-smirci-rizeni-jako-alternativni-nastroj-reseni-sporu-mezi-podnikateli-120718.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/pozemkove-upravy-aneb-male-vyvlastneni-120654.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/nova-era-v-boji-proti-nekalym-obchodnim-praktikam-co-prinese-nove-procesni-narizeni-eu-120588.html
https://www.epravo.cz/top/clanky/licence-luc-v-podnikatelske-strategii-provozovatelu-dronu-120540.html

